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De vorba cu... 
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†IOAN al Banatului

Drapelul nostru al creștinilor, în primul rând, este 
Sfânta Cruce. Sub acest drapel, Mântuitorul a 

pierit moartea pe Golgota. Tot așa și drapelul românesc. 
Mulți din înaintașii noștri, atâția eroi ai neamului românesc 
înveșmântați în drapelul țării, au murit cu tricolorul în mână 
pe câmpurile de luptă, pentru credință și pentru țară. Ar 
trebui să nu uite generația de astăzi că drapelul românesc 
al oștirii române a fost dintodeauna sfințit de preoții care 

au mers pe front alături de ostași. Preoții 
l-au sfințit prin harul Duhului Sfânt, 
cu apă sfințită, iar ostașii români l-au 
sfințit și ei, a doua oară, cu sângele lor. 
Eu am considerat drapelul românesc a fi 
icoana României, așa cum avem icoanele 
sfinților.

În limbaj laic și cotidian, puteți 
spune că am „împărțit” tricolor, dar eu 
împart icoana României. Doresc ca în 
fiecare casă și familie de român să existe 
această icoană sfântă și sfințită, pentru 
că le-am și sfințit, după Sfânta Liturghie, 
la fiecare mănăstire. Voi continua și în 
parohii. I-am îndemnat pe credincioși să 
pună drapelul primit la loc de cinste, în 
casă, apoi să-l pună afară de 1 Decembrie, 
ziua când provinciile românești s-au unit, 
când cele trei părți ale tricolorului au 

devenit una. Apoi să-l arboreze la marile sărbători, ori când 
este hramul bisericii din localitatea lor, spunându-le să-și 
îmbrace satul și orașul în tricolor și să se bucure cu toții în 
țara aceasta. Am spus și preoților că hramul bisericii satului 
este sărbătoarea satului, și atunci trebuie să-i dăm o imagine 
vie. Tricolorul te înalță. Să se vadă că este în satul respectiv 
o sărbătoare creștinească, dar și românească! I-am îndemnat 
pe credincioși la fapte bune, bineplăcute lui Dumnezeu, de 
aceea i-am rugat să ducă tricolorul nostru în Rai, ca să facem 
o Românie și în Împărăția lui Dumnezeu! Și toți românii, de 
la o margine la alta a Raiului, să se adune în jurul drapelului 
cel sfânt, crucea lui Hristos și a noastră, și al nostru tricolor!

Drapelul tricolor 
este icoana României
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TimișRECAS,
„Domnul primar este extrem de interesat de legătura 

dintre Bazoșu Vechi și Bazoșu Nou!”

Domnule viceprimar,  
sunt bucuroasă că ne reîntâlnim.

Și eu, dovadă că am pregătit o cafea pentru a face 
dialogul nostru mai amical.

Vă vine să credeți că a trecut aproape jumătate 
din acest an?

Trece vremea, domnișoară Roxana, trece și noi 
odată cu ea. Dumneata ești tânără, n-o simți, dar noi...

Ați continuat și lucrări din anul trecut?
Da, când vremea s-a mai îmblânzit, de la 

începutul acestui an, noi am continuat munca de 
asfaltare a două străzi din satul Izvin...

Cu ce lungime?
Au cea mai mare lungime, are trei kilometri o 

singură stradă. Mai avem în lucru un amplu proiect 
pe „Drumul Vinului” și aici vorbim de un proiect 
legat de domeniul peisagistic, un proiect extrem de 
complex, care va schimba fața acestui obiectiv.

Veți intra și cu asfalt?
Desigur, vom asfalta acest drum încadrat de 

șanțuri taluzate...
De unde pornește acest drum?
Din dreptul clădirii liceului până la „Cramele Recaș”. 

       Turiștii?
Să știți că vin. Zona noastră oferă turiștilor o 

gamă largă de obiective de interes. Sigur, noi ne 
dorim cât mai mulți, dar și răbdarea este o virtute.

Dar punctul forte al atracției?
Punctul nostru reprezentativ rămâne, fără 

Constantin CARCEA - Viceprimar al orașului Recaș

Am plecat, ca de fiecare dată, de cu zori pe acest drum de fală al câmpiei 
Banatului. Mă întovărășește, cu prietenia sa, colegul meu drag, Vasile 

Todi. „Ori de câte ori mă apropii de Recaș, îmi amintesc, involuntar, de vorbele 
lui Dabija vodă: „Îi mai dulce vinul din oală decât din păhar”, îmi spune el, 
privindu-mă cu teamă de deochi. Vasile este un conservator, și pentru că bea 
numai vin, iar vinul este un produs prin excelență „conservator” ale cărui 
principii de fabricație nu s-au modificat de milenii.

îndoială, „Cramele Recaș”. Spre acest loc se 
îndreaptă grupurile mari de turiști. Aici au loc bine 
pregătite degustări de vinuri, într-o locație frumoasă.

Lucrări ce se află în pregătire?
Avem în proiect lucrări de asfaltare pentru 

mai multe străzi, cum ar fi cele ce urmează să se 
desfășoare pe strada Liliacului, pe strada Primăverii, 
Teiului, în total un număr de zece străzi.

Fondurile necesare?
Sunt fonduri proprii. Nu este puțin lucru să dispui 

de fonduri proprii pentru asemenea lucrări.
Fotbalul, domnule viceprimar, a reprezentat 

mereu o mândrie pentru oamenii orașului Recaș.
Și acum, această ramură sportivă este bine 

susținută. Avem la Bazoșu Vechi o bună echipă 
de fotbal, echipă care este bine cotată în liga unde 
evoluează, iar noi, în măsura în care ne permite 
legea, susținem această a activitate sportivă. Cu atât 
mai mult cu cât sportivii sunt fii ai satului.

Știu că mai aveți și un proiect de legătură, ca să 
spun astfel.

Da, este adevărat, domnul primar este extrem de 
interesat de legătura dintre Bazoșu Vechi și Bazoșu 
Nou.

Când preconizați să definitivați acest proiect?
Cât mai repede, dacă ar fi depins numai de noi, ar 

fi fost gata acum.
Domnule viceprimar, vă mulțumesc.
Și eu vă mulțumesc pentru vizită și dialog.

 Pagină realizată de Roxana FURDEAN

De la biroul nostru de resurse umane
Baza legală de acordare 
a concediului de studii

Concediul de studii 
se acordă în baza 

prevederilor din Codul muncii și 
în condițiile stabilite prin CCM la 
nivel de unitate. Orice angajat are 
dreptul la pregătire profesională, 
însoțită de concediu plătit, în condițiile legii. 
Salariații au dreptul să beneficieze, la cerere, de 
concedii pentru formare profesională. Concediile 
pentru formare profesională se pot acorda cu sau 
fără plată.

Angajatorul poate respinge solicitarea 
salariatului numai dacă absența salariatului ar 
prejudicia grav desfășurarea activitații.

Există  pleonasme ceva mai greu de reperat, 
fiindcă sunt compuse din cuvinte cărora nu 

toată lumea le ştie sensul. Şi nici nu e dispusă să-l afle 
uitându-se în dicţionar. Unul dintre aceste pleonasme 
este „deontologie profesională”. Să lămurim lucrurile: 
„deontologie profesională” este un pleonasm, deci o 
formulare incorectă, fiindcă termenul „deontologie” 
presupune (sau implică) termenul „profesională”. Cu 
alte cuvinte, ajungem exact la definiţia de la început a 
pleonasmului: folosirea alăturată a unor cuvinte care 
repetă inutil aceeaşi idee. Variantă incorectă: Reporterul 
nu are strop de consideraţie pentru deontologia 
profesională Varianta corectă: Reporterul nu are strop de 
consideraţie pentru deontologie.

Rubrica Școlii
Despre pleonasm
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„Uniunea Primarilor din Banatul Istoric trebuie să dea glas 

tuturor problemelor noastre!”

Timiș

Domnule primar, mulțumindu-vă pentru 
amabilitatea constantă pe care o aveți în relația 
cu noi, cei de la jurnalul primăriilor, vă întreb 
cu ce proiecte vă mândriţi, proiecte pe care le-aţi 
implementat cu finanţare de la UE?

Avem unul pe care l-am încheiat acum parţial. 
Am asfaltat 12 km de drumuri în Sânmihaiu Român. 
Mai avem unul pe after-scool pe trei componente. 
Acolo am avut două licitaţii.

Greu cu aceste licitații, din anumite puncte de 
vedere.

Da, unii vin cu sume foarte mici şi când îşi fac 
calculele îşi dau seama la final că rămân cu aproape 
nimic sau cu minus. Atunci ne notifică, aşa că nu poţi 
şi nu ai ce să le faci. Oricum fondurile europene ne 
ajută foarte mult. Comuna Sânmihaiu Român, fiind 
localitate periurbană, se află în plină expansiune. 
Aici vin mulţi cetățeni care îşi fac casă şi cumpără 
terenuri. Din păcate, nu prea facem faţă cu fondurile 
din bugetul local, în ceea ce priveşte utilităţile în 
comună şi cu infrastructura. Ne mişcăm însă bine cu 
fondurile europene. Bugetul este așa cum este şi e 
dificil să îl drămuim.

Ce proiecte mai aveţi de la UE?
Mai avem încă un proiect câştigat pentru o 

grădiniţă nouă la Utvin. Vrem să construim alta, 
fiindcă aceasta este foarte veche, de peste 100 ani. 
Mai avem unul prin AFIR -PNDL pentru asfaltarea 

Intrând în Sânmihaiu Român, am constatat cu plăcută surprindere,că 
oamenii locului sunt receptivi la munca depusă de domnul primar 

Viorel Mărcuți, pentru redefinirea comunei. „Domnul primar este un om care 
face multe pentru comuna noastră. Ți-i drag să vorbești cu dânsul!” - ne spune 
doamna Sanda, privind la pagina de Sânmihaiu, prezentă în „Micul jurnal 
al primăriilor”, aflat spre distribuție gratuită și la magazinul din comună. Și 
continuă arătându-ne revista: „Îi tare fain că avem și noi loc într-o gazetă cu 
atâtea comune și orașe. Să vadă și alții ce comună frumoasă avem”, ne asigură 
ea, luând încă trei reviste sub braț: „Pentru vecine…”

În primărie, ca-n primărie, oameni de la primele ceasuri ale zilei. Întreb de domnul primar, mi se 
spune că e în biroul dânsului. Intru…

a 12 km de drumuri agricole, să nu mai se circule cu 
tractoarele numai prin comună. 

Domnule primar, cum credeţi că ar putea 
ajuta Uniunea Primarilor din Banatul Istoric 
administrațiile din Țara Banatului?

Uniunea Primarilor din Banatul Istoric trebuie 
să dea glas tuturor problemelor noastre şi chiar să 
propună schimbarea legilor dăunătoare bunului mers 
al administraţiilor locale. Să determine Parlamentul, 
care legiferează pentru noi, că trebuie să înţeleagă 
care sunt problemele reale cu care se confruntă 
administrațiile, probleme care creează blocaje în 
atragerea fondurilor europene. Uniunea trebuie să 
ajute administrațiile să se axeze mai mult pe legislaţia 
în vigoare şi pe noutăţile din acest domeniu, fiindcă e 
foarte important să fii informat şi, informat fiind, îţi 
uşurezi şi activitatea de zi cu zi.

Un exemplu?
De exemplu, „Legea achiziţiilor”. Sunt multe 

proiecte care adeseori sunt blocate,  din cauza unor 
norme juridice actuale, greşite am putea spune și 
atunci, este clar că îţi îngreunează activitatea. Sunt  
multe aspecte şi diferiţi paşi pe care trebuie să îi ur-
mezi în atragerea fondurilor europene, iar unele legi 
proaste te blochează sau te întârzie chiar cu ani de zile. 
     Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest 
dialog.

Cu plăcere.

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Zice legea muncii:                                          ZILIERII                                                                           

Zilierii reprezintă lucrătorii care nu datorează contribuții sociale obligatorii. Nici beneficiarii lucrărilor 
cu care aceștia colaborează nu datorează contribuții sociale obligatorii. Zilierii pot munci maxim 

12 ore ca durată zilnică și maxim 90 de zile pe an. Angajatorii sunt obligați să achite cheltuielile aferente 
îngrijirii medicale a zilierului, în caz de accident. În vederea obținerii calității 
de asigurat în sistemul public de pensii, somaj, asigurări pentru accidente 
de muncă, boli profesionale și în sistemul de asigurări sociale de sănătate, 
zilierul va încheia, dacă dorește, o asigurare de sănătate. Atenție! Se instituie 
amenzi cuprinse în intervalul 10.000 - 20.000 de lei pentru angajatorii care 
folosesc zilieri pentru alte activitați decât cele prevăzute de lege.

Radu GHEORGHE
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„Florin Cheaua reprezintă o alegere înțeleaptă 
a consătenilor săi!”

SATCHINEZ Timiș

Titu BOJIN - Președinte al Uniunii Primarilor din Banatul Istoric

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

De la 1 iulie 2018

Domnule Titu Bojin, sunteți, de ceva vreme, 
președintele ales al Uniunii Primarilor din Banatul 
Istoric. Ales de primarii din Timiș, Hunedoara, Ca- 
raș-Severin și Arad. Ulterior, la o trecută întrunire 
a acestei nou înființate instituții, au luat parte și pri-
mari din Serbia. Cum ați primit această demnitate.

Cu bucurie și deopotrivă cu plăcută surprindere.
De ce?
Pentru că așa cum știi, alegerea mea a fost rodul 

obțiunii edililor, prezenți, din patru județe. Nu te 
poate lăsa indiferent prețuirea și încrederea acestor 
oameni.

La alegerea dumneavoastră a fost și domnul 
Florin Cheaua, edilul Satchinezului?

Desigur, primarul din Satchinez este membru 
fondator al Uniunii Primarilor din Banatul Istoric. 
Și mă încumet să spun că Florin Cheaua reprezintă 
o alegere înțeleaptă a consătenilor săi. De altfel, că 
vor unii să recunoască sau nu, comuna Satchinez s-a 
schimbat mult într-un timp foarte scurt de la venirea 
sa în fruntea obștii. Este genul de om pe care și l-ar 
dori orice grupare politică. Veți mai auzi de acest 
tânăr primar și veți auzi numai de bine.

Domnule președinte, se aude că Uniunea 
Primarilor din Banatul Istoric seamănă cu un 
sindicat al primarilor.

Și ce e rău în asta? Nu cred că se poate numi 

Orice întâlnire cu domnul Titu Bojin se desfășoară sub semnul politeții 
sincere și a capacității domniei sale de a apropia interlocutorul pe o 

treaptă egală cu dânsul. De ce ține asta? De omenie! Titu Bojin a fost cel mai 
respectat președinte de Consiliu Județean. Apropiat de jurnaliști și ei de el. 
O relație care se perpetuează și azi, când jurnaliștii sunt tratați cu dispreț și 
indiferență de marea majoritatea a politicienilor. Întâlnindu-l, cum spuneam, 
în zi de lucru, abia întors de pe teren, aflând de la dânsul că a oprit pentru un 
timp și în comuna Satchinez, i-am cerut, politicoasă, câteva impresii. Iată-le:

un sindicat, dar va avea toate pârghiile pentru a 
reprezenta primarii în orice conjunctură, așa cum se 
cuvine. Se lucrează în acest sens, în cadrul instituției, 
la diverse departamente, pornind de la media și până 
la cel de reprezentare oficială la diverse niveluri de 
întâlniri.

Există și o Asociație a comunelor din România...
Foarte bine, dar acea asociație are sediul la 

București, pe când Uniunea are sediul în capitala 
Banatului. Să ne înțelegem: nu facem concurență 
nimănui, dar să și recunoaștem că Banatul a fost și 
este mereu uitat la nivel central, asta ca să nu spun 
neglijat. Ei, unul din țelurile Uniunii noastre, este și 
acela de a deveni o portavoce a edililor din această 
parte de țară, a lor și implicit a comunităților pe care 
ei le reprezintă. A necesităților acelor comunități.

Nu reprezintă un impediment apartenența 
politică a primarilor în cadrul Uniunii?

Deloc, păi ei reprezintă, aleși fiind, localități ale 
Banatului. Și după cum bine știi, un om este ales în 
funcția de primar, cu rare excepții, poate doar atunci 
când vorbim de mari orașe, pentru calitățile lui și nu 
pentru culoarea politică.

Cum arată Satchinezul primăvara?
Mereu curat și îngrijit, cu oameni gospodari și 

un primar pe măsura lor.
Domnule președinte, vă mulțumesc.

Dreptul dumneavoastră
Puteți solicita reducerea perioadei 

de suspendare a permisului
Șoferii care au care au încălcat legis-

lația rutieră și au permisul de con-
ducere suspendat vor putea solicita reducerea 
perioadei de suspendare în mai multe cazuri. 
Șoferii care doresc reducerea perioadei de 
suspendare a dreptului de a conduce nu vor 
trebui să îndeplinească 
decât două condiții, și 
anume să aibă permis 
de auto de peste un an 
de zile și să fie declarat 
admis la testul de 
verificare a cunoașterii 
regulilor de circulație.

Un salariat nu poate beneficia 
de concediu medical dacă nu 

are un stagiu de cotizare minim. În 
momentul de față, stagiul de cotizare este de doar 1 lună, dar 
aceste reguli vor fi valabile doar până la jumatatea lui 2018. 
Guvernul a adoptat o OUG pentru concediile medicale, iar în 
acest fel cei care sunt aflați în concediu medical vor beneficia 
de același nivel al indemnizației aflat în plată până la sfârșitul 
anului trecut. Este vorba inclusiv de indemnizațiile pentru 
mame obținute din concediul medical pentru sarcină și 
lăuzie, pentru risc maternal, dar și pentru îngrijirea copilului 
bolnav. De la 1 iulie 2018 se va reveni la stagiul minim de 
asigurare de 6 luni, realizate în ultimele 12 luni anterioare 
lunii pentru care se acorda concediu medical.

De la Biroul nostru de Resurse Umane
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Luminița COSTEA - Director al Liceului Tehnologic Săvârșin

Omul este unica 
făptură care 

poate trăi trecutul și vii- 
torul, putând să-și fău-
rească destinul. Cea 
mai frumoasă operă ca-
re poate ieși din truda 
omului este propria lui 
personalitate. Pornind 
de la acest adevăr, vă 

propun, doamna director, pentru început, să spuneți 
câteva cuvinte despre profesorul Luminița Costea.

Am știut mereu că vreau să fiu profesor. La 
finalizarea studiilor superioare, Facultatea de Istorie, 
iar mai apoi, Facultatea de Geografie, pentru mine, 
participarea la Examenul de Titularizare a fost 
pasul logic, firesc. Am început activitatea la Liceul 
Tehnologic din Săvârșin, imediat după terminarea 
facultății. Azi sunt tot aici! Probabil vă întrebați de 
ce? Pentru că aici m-am format, aici am învățat ce 
înseamnă să predai, să te integrezi într-un colectiv și 
să simți că faci parte din el, să lucrezi cu copiii.

Ca profesor ai menirea și posibilitatea 
să modelezi caractere și, uneori, cuvintele și 
personalitatea ta au un profund impact în alegerile pe 
care un elev le face sau urmează să le facă.

Viața este o luptă, iar școala urmărește să 
pregătească elevii pentru viață. Cum poate un 
director să facă drumul către școală, pentru tinerii 
de astăzi, drumul către datorie?

În calitate de director, de puțin timp, consider că 
am posibilitatea să  ofer elevilor condițiile necesare 
să se dezvolte și să se împlinească. A fi director este 
o provocare. Când am ales să candidez pentru acest 
post în 2017, cunoșteam problemele școlii, fiind 
profesor în această instituție din 2003, doisprezece 
ani lider de sindicat și mai mulți ani în Consiliul 
de administrație. Acestea au fost avantajele mele la 
început de drum managerial. Consider că un adevărat 
manager știe că nu poate realiza nimic de unul singur. 
Când am pornit la drum, împreună cu colegii mei, 
am căutat să formăm o echipă compactă și completă, 
în care să se îmbine rezultatele de excepție ale unora, 
cu spiritul de inițiativă și sensibilitate pentru înnoire, 
ale celorlalți.

Cu ce dificultăți v-ați confruntat?
Dificultăți există în toate domeniile de activitate, 

mai ales în management. Spre deosebire de alte 
sectoare, în învățământ, directorul colaborează 
cu mai multe categorii de persoane și instituții. 
Birocrația, însă, este o reală problemă!

Care sunt cele mai frumoase realizări de când 
sunteți directorul acestei școli?

Unul dintre obiectivele mele a fost implementarea 
conceptului de Școală prietenoasă și modernă, prin 
asigurarea unei ambianțe plăcute și a unui climat de 
securitate, confort fizic și psihic în școală. Dintre 

realizările mele, în calitate de director, aș menționa: 
racordarea școlii la rețeaua de canalizare a localității, 
modernizarea instalațiilor electrice și a unor săli de 
clasă, achiziționarea unui sistem performant video, 
introducerea internetului în fiecare sală de clasă, 
dotarea cu laptopuri și multifuncționale performante. 
Am reușit, prin implicarea părinților, să achiziționez 
26 de table magnetice și să înlocuiesc rețeaua de apă 
rece.  Doresc să precizez că elevii școlii noastre au 
participat și anul acesta la olimpiadele școlare locale, 
județene și naționale, având rezultate bune și foarte 
bune Totodată, cu ajutorul Consiliului Local și al 
primarului Ioan Vodicean s-au realizat modernizarea 
întregului sistem de încălzire centrală al Liceului 
Tehnologic Săvârșin, reabilitarea Școlii Primare – 
Toc și o nouă sală  profesorală. Mulțumesc părinților 
și d-lui primar, pe această cale.

Ce proiecte aveți pentru perioada următoare?
În plan administrativ, vom continua reor-

ganizarea spațiilor, dotarea sălilor de clasă până la 
omogenizare (PC, video). Îndrăznim să visăm și la 
modernizarea terenurilor de sport din curtea școlii, 
precum și dotarea laboratoarelor de specialitate 
etc. Așadar, până când visele vor deveni realitate, 
vom păstra cât mai sus ștacheta performanței. 
În plan educațional, vom continua diversificarea 
parteneriatelor educaționale, a parteneriatelor cu 
agenții economici, activitățile extracurriculare.

Ce le transmiteți elevilor care vor participa la 
evaluările naționale?

Fiecare dintre noi este primul responsabil de 
propria devenire. Îndrăzniți, străduiți-vă și veți reuși!

De ce ar trebui elevii să opteze pentru Liceul 
Tehnologic Săvârșin?

Prestigiul unei școli stă în calitatea profesorilor 
ei. Liceul Tehnologic Săvârșin are profesori de 
calitate. Cadrele didactice sunt tinere, deschise 
spre nou, spre colaborare, formând un colectiv 
unit, sufletist, implicat în activități extracurriculare. 
Implementarea cu succes a unor parteneriate locale, 
naționale și europene, ne-a permis să realizăm schimb 
de bune practici, să utilizăm metode de predare-
învățare-evaluare moderne și să îmbunătățim baza 
materială.

Liceul nostru asigură elevilor, prin cele 
două domenii de calificare (Protecția mediului și 
Agricultură), oportunități de educație și instruire prin 
acțiuni de înaltă responsabilitate și calitate care să 
satisfacă nevoile de învățare și să asigure absolvenții 
de o integrare profesională, compatibilă cu cea din 
Uniunea Europeană.

Cu speranța că toți elevii vor fi pe deplin 
conștienți de rostul lor și vor învăța bine pentru a-și 
construi viitorul, vă mulțumesc și vă doresc putere 
de muncă!

Interviu realizat de Ana Maria POPA

„Îndrăzniți, străduiți-vă și veți reuși!”
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

„Am decis să desființez Consiliul Local Cenei, 
fiindcă este prea ostil comunității!”

Domnule primar, de 
ce ați hotărât că trebuie 

dizolvat Consiliul Local Cenei?
Am decis să desființez Consiliul Local Cenei, 

fiindcă este prea ostil întregii activități a Primăriei 
Cenei și interesului comunității. Scopul actualului 
Consiliu Local Cenei este de a se opune tuturor 
proiectelor primarului și în tot ceea ce întreprinde 
edilul, iar așa nu se mai poate. În asemenea condiții 
nu mai merge nimic în primărie. Inițiativele 
consiliului local sunt aproape inexistente și fără a 
sluji comunitatea. Totul se blochează. Astfel, cel mai 
mult are de suferit populația în totalitatea ei.

E un conflict vechi?
În parte e un conflict mult mai vechi. Cinci 

consilieri PSD au fost cândva liberali. Ei s-au 
regrupat în partea opusă, iar acum sunt numai și 
numai împotriva primarului, blocând totul. Aș putea 
să percep acest fapt ca ceva foarte personal.

Ce veți face acum?
Termenul de judecată a fost stabilit în 26 iunie 

și așteptăm sentința instanței. Ce va decide instanța 
vom respecta. Dacă va fi dizolvat consiliul local vom 
alege alți consilieri de la toate partidele și atunci 
eu sunt convins că vom avea un dialog constructiv. 
Oamenii care vin pe liste îi cunosc. Cred că va fi cu 
totul altceva. Următorul pas va fi o discuție deschisă 
cu toți cei care urmează să intre în Consiliul Local 
Cenei. Le voi explica faptul că proiectele pe care eu 
le-am propus și le voi propune în continuare nu sunt 
în interesul meu personal, ci în interesul comunității 
din Cenei. S-a dovedit de-a lungul timpului că tot 
ceea ce am propus a fost de utilitate publică și de 
importanță concretă și recunoscută pentru localitate. 
Una dintre inițiativele opozanților mei a fost un loc 
de promenadă pe digul de pe Bega Veche între Cenei 
și Bobda. E o distanță de vreo trei kilometri. Trebuia 
să asfaltăm digul, să punem bănci și să fie iluminat. 

Ceea ce e o aberație. Digul e al Apelor Române. 
Nu avem căderea să intervenim acolo. Nu avem 
autorizații. Nu avem dreptul să cheltuim bani publici 
pe un alt teren decât pe cele publice ale comunei. 
Când am auzit grozăvia asta de propunere locală, le-
am spus că nu am nimic cu ei personal, dar cum de au 
putut debita așa ceva. Mi s-a spus că îmi este ciudă 
că nu a fost ideea mea, dar eu nu pot debita asemenea 
idei proaste.

Amintiți de un proiect util comunității pe 
care nu ați putut să îl puneți în practică din cauza 
ostilității consiliului local?

Am un proiect la care nu renunț, cel de a construi 
o bază sportivă în Cenei în sensul cel mai curat al 
cuvântului. Este vorba de un teren de fotbal cu 
facilitățile intrinseci. Un teren cu gazon natural, care 
va fi irigat, cu nocturnă, cu vestiare și cu tribună. 
Va fi o zonă minunată de agrement foarte necesară 
locuitorilor din Cenei, așa cum există în foarte multe 
localități. Nu voi renunța la proiect. Voi convinge 
noul consiliu local că acest obiectiv este de utilitate 
publică în comună. E un proiect care va rămâne 
pe viitor, de care se vor bucura oamenii. Pe unde 
mergem la vecinii sârbi și unguri vedem baze sportive 
de înalt nivel. Lumea se adună cu mare plăcere la 
evenimentele sportive, se bucură și se distrează. E 
minunat. De asta e nevoie în Cenei.

Spuneți și despre câteva proiecte frumoase pe 
care le-ați implementat cu succes în Cenei!

Am un proiect acum pentru construcția încă a 
unei străzi asfaltate la Bobda. Una este în lucru. O 
vom finaliza în scurt timp cu asfalt și podețe, la fiecare 
proprietate. Vom face și în Cenei o stradă asfaltată 
în centrul civic de la căminul cultural înspre clubul 
sârbesc. Astea sunt pentru 2018. Mai avem și altele.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu vă mulțumesc în numele locuitorilor  

comunei, pentru interesul pe care îl arătați Ceneiului.

Atunci când s-a hotărât ca eu să mă întâlnesc cu edilul comunei Cenei, 
întâiul lucru ce mi-a venit în minte a fost hotărârea domnului primar de 

a dizolva Consiliul Local. Motiv pentru care, înainte de a ne întâlni, am ținut să 
cunosc și părerile oamenilor din comună și nu mică mi-a fost mirarea, aflând 
că majoritatea oamenilor cu care am stat de vorbă, au aceeași părere cu domnul 
primar. Actualul consiliu, mi-au spus ei, trebuie desființat, spre binele comunei, al 
oamenilor care au greșit alegându-i. Din acest motiv, prima mea întrebare a fost:

Art. 152 din Codul mun-
cii Legea nr. 53/2003 

prevede ca, în cazul unor eve-
nimente familiale deosebite, sala-
riații să aibă dreptul la zile libere 
plătite, care nu se includ în durata 
concediului de odihnă. Atenție! 
Evenimentele familiale deosebite 
și numărul zilelor libere plătite sunt 

Dreptul dumneavoastră
Evenimente familiale deosebite

stabilite prin lege, prin contractul 
colectiv de muncă aplicabil sau 
prin regulamentul intern (art. 152 
alin. (2) din Codul muncii).

Angajatul care are dreptul 
la zile libere pentru evenimente 
familiale deosebite pe durata 

concediului de odihnă va întocmi 
o cerere prin care va solicita 
întreruperea concediului de odihnă 
în temeiul art. 151 din Codul 
muncii, precum și dreptul la zilele 
libere plătite pentru respectivul 
eveniment.

Pagină realizată de Gheorghe MIRON
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VOITEG Timiș

Rubrica doctorului de familie
„Selfiemania” distruge mintea
Selfita este un fenomen real și de asemenea 

a fost concepută o scală denumită „Selfitis 
Behaviour Scale” (scala comportamentală pentru 
selfită) în vederea evaluării gradului de severitate 
al acesteia. În limbaj medical, atracția obsesivă și 

obsedantă a unor persoane către 
autofotografierea cu telefonul 
mobil a primit un nume specific, 
după ce s-a constatat că acest 
fenomen de mare amploare 
poate afecta sănătatea. Selfita 
(selfitis) este o problemă 

psihică, iar persoanele care simt nevoia să publice 
mereu fotografii cu propria persoană pe site-urile de 
socializare ar putea avea nevoie de ajutor.

Vasile TODI
Însemnări din Țara Banatului

De ce oare păstrăm în amintire, anul, luna, ba chiar 
și ziua în care ne-am îndrăgostit; dar niciodată… clipa? 
                                          *

Trec prin apropierea Castelului Regal din 
Săvârșin, aici unde, de ceva vreme, stăpân absolut este 
românașul nostru, Radu Duda. L-am întâlnit odată 
la Căpâlnaș, însoțit de princiara sa soție. Privind-o 
atunci pe această fiică a regelui Mihai, alături de 
frumosul ei soț, gândul mi-a zburat la marea artistă 
evreică, Sarah Berhard, care a venit la Brăila, pentru 
a juca pe scena de la Comunal, în  1910, însoțită de 
iubitul ei, un june levantin nu francez. Au fost cazați 
la „Hotel Francez” (actualul Muzeu municipal).  Ea 
avea bijuterii și glorie și geniu, dar era bătrână, și el 
n-avea  nimic… dar avea tinerețe…

*
Dictatorii țărilor mici trăiesc angoasați de 

ecuația mussoliniană a numărului înțeles ca putere.
*

Țara Banatului va deveni Paradisul Europei, 
adică va redeveni cea de altădată, abia atunci când 
locuitorii săi vor redobândi fantezia italienilor, 
ordinea șvabilor, patima sârbilor, mândria maghiarilor 
și înțelepciunea evreilor.

*
Țiganca… o văd și acum: întinsă, cu fața spre cer, 

pe pământul reavăn al primăverii, cu ochii verzi ca 
aura ierbii, cu haine de oraș, evidențiindu-i năucitor 
formele de aramă și stăpânită de o veselie pe care nu 
ți-o poate da decât libertatea dobândită genetic. Mi-a 
șoptit convingerea ei onirică : „Vasile, eu sunt inima 
lumii care râde”. Și era adevărat, pentru că era crezul 
unei țigănci frumoase. Frumoasă și indiferentă la 
propria bogăție, trăia încorsetată doar de legile șatrei, 
legi pe care le ajusta cu dispensii circumstanțiale. 
„Pentru că niciodată, Vasile, un râu îndiguit, nu va fi 
mai frumos decât unul care aleargă slobod prin lunci 
acoperite de flori.”

În 1782, noul împărat Iosif, printr-un decret 
imperial pentru Banat și Transilvania intitulat „Der 
Regulazione Zingarorum”, a interzis poporului ei 
să mai locuiască în corturi, să crească și să dețină 
cai. Nefericitul împărat a murit fără să cunoască 
libertatea, însoțit toată moartea de blestemul sibilinic 
al strămoșilor ei.

Să nu fi știut împăratul că nici un pământean, fie 
el și „kaiser”, nu poate îngrădi libertatea celor care se 
cunună la altarul infinitului?
Personalități „văzute” de scriitor                                                            

Ion Antonescu
Mareșalul Antonescu a 

fost, între noi fie vorba, 
aproape nevinovat, împușcat pe 
nimica. Nu era un tiran, era un 
dictator la modul lui Salazar, 
probabil mai moale ca Franco. 
Era un burghez, oarecare, nimic 
special. Și nu era crâncen, un 
cumplit, un crud. Era, cum să 
spun, cazon.

Petru DIMITRIU
 Din gândirea „academică” a celor aleși

Radu Mazăre:
Când ești prost și nătărău, o duci rău. Dacă nu 

umbli cu haimanale, n-ai cum să aduci nici două 
fete cu care tu ai o relație normală, sentimentală, în 
același pat. Este inutil să vorbim degeaba.

Și unul ca ăsta a condus un municipiu de 
mărimea și importanța Constanței…

De la departamentul nostru agricol
Sprijin nerambursabil pentru tinerii 

fermieri
Solicitanții eligibili pentru accesarea finan-

țărilor PNDR acordate în cadrul măsurii 
6.1 – „Sprijin pentru instalarea tinerilor fermieri”, 
trebuie să aibă vârsta până în 40 de ani.

Exploatația trebuie să îndeplinească următoarele 
condiții: dimensiune economică cuprinsă între 12.000 
– 50.000 SO; înregistrată ca microintreprindere/ 
întreprindere mica; exploatația este înregistrată 
obligatoriu în Registrul Unic de Identificare – APIA, 
în Registrul agricol și /sau în Registrul exploatațiilor 
– ANSVSA.

Epigrame uitate
Din Craiova pân’ la Iaşi

                                                                           Păstorel
Din Craiova pân’ la Iaşi 
Se resimte lipsa sării, 
Fi’ndcă cei mai mulţi ocnaşi 
Au ajuns la cârma ţării.

Pagină realizată cu sprijinul 
doamnei director Camelia FOGAȘ
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Vasile TODI - Președinte al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric

Mă întorc de la Reșița cu bunul meu coleg Vasile Todi și, trecând noi prin 
Fârliug, îl rog ca după ce se întâlnește cu primarul comunei – el nu 

trece niciodată prin Fârliug, fără a-l vizita – să-mi vorbească despre acest om, 
atât de drag lui. Mi-a promis și precum citiți s-a ținut de cuvânt.

Sunteți legat prin 
niște fire nevăzute de 
Caraș.

Carașul, draga mea, 
este singurul județ al 

României care nu s-a deghizat niciodată pe scena 
istoriei. Asta și pentru că fii și ficele sale sunt educați 
nu să se adapteze, ci să înfrunte viața. Am fost deseori, 
spre cinstea mea, oaspete la bucuriile carărășenilor 
și te asigur că, da, carărășenii sunt făloși, au patimi, 
patimi pe care le însoțesc cu durere cântată, dar nu 
au năravuri! M-am întrebat, de unde atâta dregătorie 
în înfățișarea morală a acestor oameni. După ce am 
învățat să-i iubesc, am aflat că din calitatea genuină 
a laptelui matern. În Caraș am cunoscut o fată – 
semăna izbitor cu tine - care, cu un zâmbet și c-o 
privire, mi-a înseninat cândva un trecător ceas al 
vieții. Avea ochii verzi, ca otava, ochi care la mânie, 
se arătau albaștri-gri, ca cerul înainte de a se scutura 
de ploaie. Două fresce purtând voluptatea vieții. De 
la dânsa am învățat eu că iubirea, pentru a fi eternă, 
nu trebuie dezbrăcată de sfințenie. Și ea, asemeni 
Carașului, nu era predictibilă. Carașul…

Ioan Borduz este al Carașului sau al Timi-
șului?

Administrativ, al Carașului, dar inima lui se 
aude la fel de bine și la Timișoara. Știi că de câte 

ori îl întâlnesc, pe acest frate de suflet al meu, îmi 
amintesc vorbele Prințului Gintult, din romanul lui 
Ștefan Zeromski-Cenușa, care îi spune singuratecului 
său prieten Piotr Olbromski: „Cînd privesc înapoi, 
știi ce regret cel mai mult? Regret că atâta amar de 
vreme am râs prea puțin.”

De ce?
Pentru că alături de el, râd cu o veselie poliglotă.
Știți desigur că nu mai dorește să candideze 

pentru un nou mandat.
Ar fi păcat. Pe lumea asta sunt oameni greu de 

înlocuit, Ioan Borduz este unul din ei. Pentru a-l 
prețui cum se cuvine pe acest om, trebuie să-l cunoști 
și dincolo de biroul lui de primar. Acolo este el întreg. 
La pândă la vânătoare, ori la masă cu oameni dragi, 
aici intră și consătenii lui, unde se întovărășesc mai 
ușor cu răbdarea poveștile vânătorești asezonate cu 
vin și unde el recită poezii frumoase și cântă cântece 
care te ajută să crezi, pentru o clipă desigur, că uneori 
verigheta e doar un cerc de metal. Roxana, unde 
va mai găsi comuna asta un om dispus să-și riște 
libertatea pentru a face un bine consătenilor săi, așa 
cum a făcut Borduz? Un om care-și trăiește viața, n-o 
târâie! Dar destul! Roxana, m-am ținut de promisiune 
și din convingerea că a vorbi despre un om ca Borduz 
aduce bucurie în sufletul vorbitorului.

Vă mulțumesc!

Atenție la accesorii!
Legislație rutieră

Șoferii care obișnuiesc să circule cu 
mașini care au lipite pe geamuri, 

fie ele geamuri laterale, parbriz sau lunetă, 
diverse accesorii, iar acestea reduc, prin 
număr sau dimensiuni, vizibilitatea conducătorului auto, riscă 
amenzi consistente, ce pot ajunge până la aproape 3.000 de lei.

Legislația rutieră în vigoare stabilește că „aplicarea de 
afișe, reclame publicitare, înscrisuri sau accesorii pe parbriz, 
lunetă sau geamurile laterale care restrâng sau estompează 
vizibilitatea” reprezintă o contravenție încadrată în clasa a 
IV-a de sancțiuni. Accesoriile amintite în Codul rutier pot fi 
odorizante, carnete de notițe, diverse obiecte religioase (icoane 
și cruciulițe), suporturi pentru diverse dispozitive electronice, 
zaruri supradimensionate și altele, dar și vinietele sau abțibilduri 
„colecționate” pe marginea parbrizului. Alte obiecte care reduc 
vizibilitatea șoferului sau a pasagerilor și pentru care ar putea fi 
sancționați conducătorii auto sunt pozele cu membri ai familiei sau 
cu prieteni trecuți în neființă, pe care anumiți șoferi le lipesc pe 
parbriz, de cele mai multe ori pe partea dreaptă.

„Pe lumea asta sunt oameni greu de înlocuit, Ioan Borduz este 
unul dintre ei!”

O informație 
curioasă

ONU a făcut un studiu mondial 
din care reiese că, din totalul muncii, 
totalul mondial al muncii, de toate 
felurile, femeile fac două treimi. 
Din totalul proprietății mondiale a 
omenirii (proprietate, clădiri, bunuri) 
femeile posedă unu la sută!
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LENAUHEIM Timiș

„Avem o colaborare foarte bună cu o asociație comunală 
din Germania!”

Domnule primar, Ilie Suciu, pe lângă 
tradiționala sărbătoare, «Fiii Satului», ce 
evenimente culturale mai organizați la Lenauheim?

În fiecare an, avem cele trei rugi care au loc 
în fiecare localitate -  în Grabaț, de Sfânta Marie, 
în Lenauheim, de Sfânta Marie Mică, și la Grabaț 
- cu spectacole de muzică populară și ușoară. De 
asemenea, avem  marea manifestare culturală 
intitulată, „Fiii Satului”.

Sărbătoare anuală?
Nu, o manifestare pe care o organizăm din doi 

în doi ani. Cu acest prilej, se întorc etnicii șvabi care 
au plecat din localitate în Germania. De fiecare dată 
sosesc în jur de 200 -300 persoane. Ei se întâlnesc la 
Lenauheim, la această mare sărbătoare tradițonală. 
Vin și alți invitați din multe localități.

Ce se întâmplă în mod concret, cu acest prilej?
Sunt trei zile de sărbătoare. Activitățile încep de 

vineri și se termină duminică seara. Au loc diferite 
evenimente în această perioadă.

De pildă?
De exemplu, se organizează un simpozion la 

muzeul din localitate. Anul acesta e un an deosebit. 
Marcăm 100 de ani de la Marea Unire. Vineri tăiem 
doi  porci – pe unul îl opărim, pe altul îl pârlim, cum 
făceau nemții demult. Au loc și activități sportive. 
Meciuri de fotbal. Sâmbăta începe cu întâlnirea de 
la muzeu. Apoi vom merge să depunem coroane 
la Biserica Ortodoxă, la Biserica Catolică, la 
Monumentul Eroilor și ducem coroane și la cimitir 
pentru sufletul răposaților.

Sora lui Nicolaus Lenau este îngropată în cimitir. 
Acolo punem jerbe de flori. Ne întoarcem la cămin, 
unde se servește masa. Atunci începe spectacolul 

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

Numele faimoasei comune Lenauheim din județul Timiș provine de 
la marele poet german Nikolaus Lenau. Aici, la 12 iunie 1905, a fost 

inaugurată statuia aflată în faţa clădirii sediului primăriei, în memoria celebrului 
scriitor. Grupul statuar este cel mai mare şi mai reprezentativ monument din toa-
te câte i-au fost închinate poetului. Lenauheim a fost o localitate cu foarte mulți 
etnici șvabi, dar cei mai mulți au plecat în Germania. Pentru acești minunați 
cetățeni, Primăria Lenauheim organizează periodic o mare sărbătoare intitulată 
Fii satului. Despre această extraordinară manifestare, dar și despre alte minunate 
activități culturale, am discutat cu harnicul primar al comunei, domnul Ilie Suciu.

de muzică și dansuri românești și șvăbești. E un 
spectacol foarte frumos, când introducem și masa de 
prânz. Seara se face bal pe terasa căminului.

Se redescoperă astfel și frumusețea portului 
popular.

Desigur, șvabii se îmbracă în portul lor popular.
Duminica ce evenimente vor mai avea loc?
Duminica dimineața are loc slujba la biserică. 

Atunci va cânta și fanfara, oamenii sunt îmbrăcați în 
port popular șvăbesc, vin invitații și încep activitățile. 
De acolo se merge în grup la primărie. Are loc un 
spectacol micuț de poezie în limba germană și 
română.

Crește teiul?
Crește... acum doi ani am plantat acel tei, în mod 

simbolic. Noi avem o colaborare foarte bună cu o 
asociație comunală din Germania. I-am avut musafiri 
pe ei și atunci am plantat un tei. La rândul nostru, o 
delegație din Lenauheim va merge în Germania.

La «Lada cu zestre»?
La „Lada cu Zestre” am ocupat un loc fruntaș. 

Dar să revin la consătenii noștri de etnie germană...
Vă rog.
În Germania vor fi cinci perechi de dansatori. 

Vor fi prezentate dansurile populare. Acolo mergem 
la „Sărbătoarea florilor”. Au o expoziție de flori și 
o manifestare artistică extraordinară. Ei mai sunt 
înfrățiți și cu alte comune din Franța și din Polonia. 
Atunci ne întâlnim toți acolo la această mare 
„Sărbătoare a Florilor”.

Dorindu-vă succes, vă mulțumesc, domnule 
primar.

Și eu vă mulțumesc pentru promovarea comunei 
noastre în spațiul bănățean.

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Cuvântul care zidește              Virtuți mântuitoare
   Părintele SELAFIIL

Eu așa le spun la cei care vin la mine: măi, smerenia vameșului, răbdarea lui Iov, 
blândețea lui David, că David a fost blând, dragostea care niciodată nu cade, 

tăcerea, nemânierea. Să nu judeci pe nime, judecă numai lucrurile tăle, da pe celelalte 
nu le judeca, lasă-le lui Hristos, El să-l judece, că El Îi dat de la Tatăl să facă judecată 
pe pământ, El s-o facă. Da noi suntem păcătoși. Cum să fii tu cu păcate și să judeci pe 
fratele tău? Noi n-avem voie să judecăm pe nici un frate, pe nimeni, numai să grăim: 
Doamne, iartă-l, că n-o greșit el, dar vrăjmașul îl pune să facă, ca să greșească ori să 
facă ceva rău, da el nu. Iartă-l, Doamne, și mă iartă și pe mine, că eu îs mai păcătos 
decât dânsul. Purtați neputințele unul altuia și așa veți împlini legea lui Hristos.
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BUZIAS Timiș,

Domnule primar, de-a lungul dialogurilor 
noastre, am omis să vă întreb despre, hai să o 
numesc mai sobru, declarația de la Kistelek. Despre 
ce a fost vorba, vă întreb pentru cititorii «Micului 
jurnal al primăriilor din orașul Buziaș»?

Împreună cu omologul meu, primarul din 
Kistelek, oraș aflat în județul Csongrád, din Ungaria, 
am semnat o Declarație prin care ne-am exprimat 
dorința ca ambele orașe să pornească demersurile în 
vederea înfrățirii pe palierele cultural și economic 
ale localităților noastre.

Această înfrățire este limitată în timp?
N-aș spune, noi am gândit-o pe termen lung.
Există o anume procedură ce trebuie urmată 

în cazul unor astfel de înfrățiri? Și vă întreb 
aceasta, pentru că foarte mulți cititori mi-au pus 
această întrebare.

Da, este bună întrebarea, există într-adevăr un 
regulament al acestor gesturi de înfrățire, există 
niște pași care trebuie parcurși.

Anume?
Este nevoie de acordul Consiliului Local, de 

hotărârea lui de a susține această dorință de înfrățire, 
după care, această hotărâre se trimite Ministerului 
de Externe, pentru obținerea acordului privind 
semnarea actului de înfrățire…

Cam mulți pași…
E o procedură mai lungă, dar ea trebuie respectată. 

„Csongrad, căreia aparține orașul Kistelek, face parte din spațiul 
Banatului Istoric!”

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

În final?
În final, după obținerea avizelor, se trece iar 

prin Consiliul Local, apoi se întâlnesc reprezentanții 
celor două consilii împreună cu cei doi primari și 
se semnează actul în sine, pe rând, în cele două 
localități.

În cazul înfrățirii cu orașul Kistelek, aveți 
deja anumite proiecte comune?

Da, avem pornite două proiecte transfrontaliere, 
două proiecte pe care le-am depus împreună cu 
Kistelek și bineînțeles, urmează și alte proiecte pe 
care le avem în vedere.

Ce considerați că apropie cele două localități?
În primul rând latura culturală și bineînțeles 

cea geografică. Și nutresc convingerea că această 
colaborare se va dovedi, peste timp, benefică. Și să 
nu uit; pentru că tot vorbim într-un jurnal al Uniunii 
Primarilor din Banatul Istoric…

Al cărei membru fondator sunteți…
Exact, ei, partea estică a județului Csongrád, 

căreia aparține orașul Kistelek, face parte din spațiul 
Banatului istoric.

Proiecte semnate recent?
În apropierea sărbătorilor Pascale am semnat 

trei proiecte cu PNDL, dar despre el, mai pe larg, 
aș dori să vorbim în numerele viitoare ale revistei.

De acord și vă mulțumesc domnule primar 
pentru întrevedere.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Cei care obțin venituri din chirii nu vor mai 

trebui să înregistreze la Fisc contractele

Tot mai des, la intrarea în localități, te întâmpină panouri ale „înfrățirii”. 
Ale înfrățirii localității respective cu altele din spațiul european. Ei bine, 

tot mai mulți cititori, m-au întrebat ce efort presupune o astfel de „înfrățire”? E 
suficient ca doi edili din două țări diferite să stea la aceeași masă pentru a înfrăți 
așezările lor. Pentru a mă edifica în vederea unui răspuns pertinent, am cerut 
părerea unui primar care, recent, a înfrățit orașul său cu un alt oraș dintr-o țară 
vecină. Partenerul meu de dialog, domnul ec. Sorin Munteanu, edilul orașului 
Buziaș.

Sfatul lui Mihail Sadoveanu 
a prins viață la Buziaș

În Buziaș se găsește o colecție 
cu obiecte de artă populară 

românească din domeniul țesăturilor, 
al cusăturilor și prelucrării pieilor, 
reprezentativă pentru Banat. Piesele 
provin din a doua jumătate a secolului 
al XIX-lea și începutul secolului al XX-lea, 
însumând creații artistice tradiționale caracteristice 
localităților din zona Buziaș. Este vorba de colecția 
realizată de Iuliana Folea-Troceanu, în urma unui 
îndemn primit din partea marelui scriitor român 
Mihail Sadoveanu, de a continua creator cusătura 
și țesătura strămoșească (preluată cu acul și suveica 
de la bunica și mama sa, din fragedă copilărie), de 
a aduna și a păstra piese autentice și vechi de artă 
populară cu valoare documentară.

În contextul în care veniturile din chirii se pot 
declara, mai nou, printr-un nou mecanism 

fiscal și folosind o nouă declarație, normele Codului 
fiscal se vor modifica curând, potrivit unui document 
ce a trecut recent de Executiv, astfel încât să dispară 
cerința înregistrării la Fisc a contractelor de închiriere 
din care rezultă veniturile impozabile. Necesitatea de 
a duce contractele la organul 
fiscal va dispărea din normele de 
aplicare a Codului fiscal, oda- 
tă ce va fi publicat în Monitorul 
Oficial proiectul de hotărâre de 
Guvern privind modificarea 
normelor Codului fiscal.
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Comuna Periam 
reprezintă, în spa-

țiul Banatului istoric, una 
din comunele fruntașe. 
Bine gospodărită, cu oa-
meni harnici, comuna Pe-
riam se află pentru întâia 
dată în paginile „Micului 
jurnal al primăriilor”, 
prilej cu care materialele 

din această pagină vor fi adresate cu precădere, 
oaspeților săi, adică cititorilor din alte localități 
prezente în paginile jurnalului și nu numai lor.

Consemnăm în acest început de pagină câteva 
date sugestive pentru dinamica cotidiană a comunei, 
așa cum le-am întâlnit în raportul pentru anul care a 
trecut, al domnului primar, ing. ec. Cornel Dumitraș, 
Astfel, aflăm că „structura bugetului local pe anul 
trecut a pornit de la suma de 13. 220. 500 lei, față 
de care au fost realizate încasări de 12. 610.496,34 
lei.” Totodată, mai aflăm de la domnul primar că 
„în continuare, sectorul primar (agricultura) ocupă 
în cadrul comunei o pondere însemnată. Fondul 
funciar cuprinde 6057,22 ha, din care 95,10% 
teren agricol și 4,90% teren neagricol. La capitolul 
investiții, sunt evidențiate, de domnul primar, cele de 

PERIAM Timiș

importanță majoră, cum ar fi: finalizarea și recepția 
la terminarea lucrărilor a investiției Înființare sistem 
de canalizare în comuna Periam, proiect finanțat 
prin Programul Național de Dezvoltare Locală, cu 
o valoare finală a investiției de 20.538.088,77 lei. 
Continuarea lucrărilor la investiția Modernizare 
drumuri de interes local, comuna Periam, proiect 
finanțat prin Programul Național de Dezvoltare 
Locală, cu o valoare a investiției de 19.857.244,10 
lei, care prevedea modernizarea străzilor neasfaltate 
din localitate în lungime de 20,893 km. Efectuarea 
lucrărilor de execuție a trotuarelor din beton cu 
finanțare din bugetul local, fiind realizați 2.068,66 
mp. Executarea lucrărilor de construcții de parcări, 
cu finanțare din bugetul local, pe o suprafață de 1.709 
mp. Executarea lucrărilor de pavare, pentru lărgirea 
străzilor și realizarea de alei pietonale cu finanțare 
din bugetul local, pe o suprafață de 1.499,37 mp. 
Executarea lucrărilor de asfaltare la anumite parcări 
și prelungire de străzi, cu finanțare din bugetul local, 
pe o suprafață de 1.941mp. 

Au mai fost demarate lucrările de amenajare 
peisagistică a centrului, fiind realizate plantările de 
arbori ornamentali, fiind, tot în această perioadă, 
racordate la rețeaua de canalizare un număr de 500 
de locuințe.”

Periam,  între cifre și date

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 
De la Korber 

la Lazăr Cernescu

Rubrica medicului nostru
 

Tulburările tehnologiei

 Dreptul elevului
Programul elevilor români este foarte 

încărcat, motiv pentru care ei asimiliează tot 
mai greu informațiile noi. Încă din 2016 Ministerul 
Educației a publicat un ordin prin care a reglementat 
ca elevii să nu lucreze mai 
mult de 2 ore pe zi pentru 
temele de acasă. Iar pentru 
învățământul primar, tim-
pul pe care trebuie să îl 
petreacă un elev pentru 
a face teme nu trebuie să 
depășească o oră.

Deşi în anul 1865 Johann Wohl producea 
pălării manual pentru întâia oară în Periam, 

cel care pune bazele fabricii de pălării este Johann 
Rudach. În anul 1890, Primăria Periam (împreună 
cu Breasla Meşteşugărească din localitate) stabileşte 
amplasamentul viitoarei fabrici de pălării. Principalul 
acţionar al fabricii era Korber Ioan Nikolaus care 
inaugurează la 1882 fabrica de pălării, cunoscută din 
1892 ca „Fabrică de pălării şi closure”. La Timişoara, 
„Prima Societate Bănăţeană de Pălării” se înfiinţează 
abia în anul 1899. Fabrica nu mai funcţionează în 
anul 1940 din lipsă de materie primă, deşi avea 
parteneri mari în Europa (firmele Isac Naylor&Co 
din Bradford, Wollimex din Zürich, Gebruder 
Schmid din Basel şi Oscar Feustel din Lengfeld). În 
anul 1941 s-a încercat importul materiei prime (lână) 
din străinătate, dar furnizorii - datorită războiului - 
livrau marfa doar în condiţii de plată anticipată. În 
anul 1948, fabrica este naţionalizată. Familia Korber 
pierde drepturile de proprietate, iar fabrica de pălării 
intră în patrimoniul statului român, fiind redenumită 
„Fabrica de Pălării Excelsior”. La anul 1949, numele 
fabricii este schimbat în „Fabrica de pălării Lazăr 
Cernescu” (după numele activistului comunist 
Cernescu, cunoscut ca „Lazăr de laRusca”). Din 
anul 1955 vechea fabrică „Korber” devine „Fabrica 
de Pălării Lux Periam”.

Rubrica școlii

Printre alte tulburări 
mintale asociate teh- 

nologiei care au fost iden-
tificate în ultimii ani se numără 
și nomofobia, adică frica de 
a nu fi în apropierea unui 
telefon mobil, tehnoferența, 

interpunerea constantă a tehnologiei în viața de zi cu 
zi, și cyberhondria, senzația de rău după căutarea în 
mediul online a unor simptome de boală.
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„Dincolo de greutatea istorică a acestui proiect, edilii 
vor putea face mult mai multe împreună!”
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Domnule director, ce părere aveți de în-
ființarea Uniunii Primarilor din Banatul Istoric?

Dincolo de greutatea istorică a acestui proiect, 
vreau să spun că chiar prin faptul că sunt uniți și 
din perspectiva schimburilor de idei, de experiențe 
și de opinii, edilii vor putea face mult mai multe 
împreună. În momentul în care știi de problema 
cuiva chiar de la acea persoană și de soluțiile 
aplicate pentru a o rezolva, atunci dacă și tu te 
lovești de o chestiune asemănătoare, vei ști cum 
să o rezolvi, fără să te mai lovești de 
piedicile de care s-au lovit alții. Așadar, 
prin această uniune se poate valorifica 
experiența pe care au acumulat-o ceilalți 
edili în legătură cu unele probleme sau 
altele. Unirea oamenilor este întotdeauna 
benefică și aduce mai multă forță.

Domnule Iulian Bucătaru, de ce 
primarii din Banat se plâng că e mult 
prea multă birocrație în accesarea 
fondurilor Uniunii Europene?

Trebuie să spun că, de-a lungul timpului, ni 
s-au adus critici și corecții financiare din partea 
Comisiei Europene sau a Curții de Conturi 
Europene pe tema modului de derulare și gestionare 
a achizițiilor legate de contractele de finanțare din 
fonduri europene pe care le gestionăm. Astfel, 
noi abordăm lucrurile într-o manieră cât mai 
transparentă și aratăm tot timpul cum am făcut 
sau ce am făcut. Sistemul s-a îmbunătățit, chiar 
dacă nu e pe placul unor beneficiari, care ne acuză 
de prea multă birocrație. Pot să îi înțeleg până 
la un punct, dar trebuie să înțeleagă și ei. Acest 
volum mare de documente la care s-a ajuns între 
beneficiar și agenție este fiindcă în foarte multe 
cazuri românul, mai inventiv și mai inovativ din 
fire, a tot găsit slăbiciunile sistemului și a profitat. 
Auditorul CE sau al Curții de Conturi vine verifică 
și ne întreabă de ce nu am făcut verificarea asta sau 
cealaltă, fiindcă uite ce probleme a generat!

Și atunci?
Atunci, s-a mai adăugat un document sau 

altul, pentru a se rezolva tarele sistemului și pentru 

ca unii cu intenții mai mult sau mai puțin rele să 
nu profite și să îl înșele. Iată că s-a ajuns de la 
un dosărel de 20-30 de pagini la un dosar de sute 
de pagini, care tot timpul a venit să corecteze o 
slăbiciune a sistemului.

Despre ce este vorba, mai exact?
Este vorba de celebra măsură 3.1.2 care 

a suscitat un mare interes inițial și, apoi, mari 
probleme, fiindcă a fost prost înțeleasă de toți, 
inclusiv de noi, când am transpus-o în ghid și nu 

am reușit să evităm  niște situații care 
s-au manifestat și au dus la unele corecții 
ulterior.

Domnule director, de ce, domnule, 
se plâng aceiași edili că proiectele lor 
nu au fost eligibile sau finanțate, deși ei 
au plătit bani mulți să fie scrise?

Amintesc că în aceste proiecte 
există o competiție națională. Un 
proiect eligibil înseamnă ca acesta să 

îndeplinească anumite condiții impuse. Inevitabil 
se ajunge ca din proiectele eligibile unele să 
acumuleze un punctaj mai mic, altele mai mare. 
E și o limită a alocării disponibile. Proiectele sunt 
analizate de structurile din teritoriu, acolo unde sunt 
depuse, și se face un clasament la nivel structurii 
naționale a AFIR. Clasamentul este validat de 
minister și în limita alocării disponibile în funcție 
de punctajul care s-a alocat fiecărui proiect se 
stabilește un clasament. Dacă un proiect este sub 
linie, asta e…

Un sfat pentru primari?
Așadar, primarii să fie atenți când își aleg 

partenerii de proiect – dincolo de echipa de la 
nivelul primăriei. La încheierea contractelor cu 
firmele de consultanță, primarii trebuie să fie foarte 
atenți. De aceea edilii trebuie să se informeze 
cine e acel consultant și să obțină referințe de la 
alți primari. Primarii nu trebuie să accepte să 
lucreze cu orice firmă de consultanță. Altfel, vor 
avea probleme și va fi riscul ca proiectul să nu fie 
bine întocmit și să nu fie eligibil și selectat, și nici 
punctajul să fie îndeplinit.

Dialog consemnat de Gheorghe MIRON

În acest frumos început de primăvară, domnul Iulian Bucătaru, directorul Agenției de Finanțare 
a Investițiilor Rurale (AFIR) – Centrul Regional 5 Vest Timișoara, a acordat un amplu interviu, 

în exclusivitate, jurnalului interregional „Banatul”. Prin amabilitatea colegilor noștri, publicăm și noi 
un fragment din acest interviu, pe care îl veți putea citi în întregime în numărul din iunie al jurnalului 
fanion al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric.


